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U skladu sa alanom 187 stay 4 Poslovnika Skupgtine Cite Gore na treeoj posebnoj
sjednici Skupgtine Cite Gore zakazanoj za 28.10.2014.godine u ime Kluba poslanika
Socijalistieke narodne partije Cite Gore, pitanje Premijeru postaviee poslanica Snaana
Jonica.

S pogtovanjem,

Predsjednik Kluba poslanika SNP,

Aleksan	 janovie
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Broj: 01 - C7-45	 Podgorica, 20. novembar 2014. godine

SKUP .STINA CRNE GORE

Gospodin Ranko KRIVOKAPIC, predsjednik

PoKtovani predsjedniee Parlamenta,

U skladu sa stavom 7 e'lana 187 Poslovnika Skupgtine Crne Gore u prilogu
dostavljam pisane odgovore na poslaniCka pitanja, postavljena tokom Premijerskog
sata odrianog 28. oktobra 2014. godine.

S poSIovanjem,

rpo IRUKA1VIC
M .



3. Sneiana JONICA

POSLANICK0 PITANJE

U Vagem ekspozeu prilikom izbora Vlade u decembru 2012. godine naglasili ste kako Vi
tumatite poruku biraeke javnosti Crne Gore svim ueesnicima izbora: da se od nas oeekuje
veea posveeenost i uspjegnost u rjegavanju egzistencijalnih problema koji muee manje-vie
svaku crnogorsku porodicu i da privilegovanu poziciju javnih lienosti, elanova Parlamenta,
Vlade iii rukovodstva parlamentarnih partija, koristimo prevashodno za to da svakog dana
nudimo iliutiCemo na donogenja upotrebljivih rje genja koja Ce gradanima otvoriti nove
ganse".

SNP Crne Gore svakog dana u Parlamentu pokazuje punu posvetenost Crnoj Gori i
rjegavanju problema njenih gradana, smatramo da nismo ovdje samo da kritikujemo zato
uvijek uz to ponudimo i bolja rje genja od kritikovanih. Mislite II da su Vlada Crne Gore i
skupgtinska veeina dorasli zadatku koju ste potencirali u ekspozeu ili se jo g uvijek odluke
najeegee donose po tome KO PREDLA2E, a ne TA PREDLA2E?

Konkretno, moj razlog za ovo pitanje je nedavno usvojeni Zakon o visokom obrazovanju i
odbijeni amandmani SNP Crne Gore koje eemo u ponedjeljak, 27. oktobra predati u
skupgtinsku proceduru u formi predloga izmjena novog zakona. Oeekujuei da Vagu
„privilegovanu poziciju" tj. poziciju da se pitate iskoristite u interesu mladih ljudi i da Vi u
ovom „prelaznom periodu" Ministarstva onemogutite da studenti postanu jedine Zrtve
trenutka i naeina dono genja nogo zakona i njegove sadrZine, postavljam Vam pitanje o
kvalitetu visokog obrazovanja u Crnoj Gori:

• Da Ii ste zadovoljni kvalitetom visokog obrazovanja i naeinom primjene Bolonjskog
sistema studiranja u Crnoj Gori, kao i usagla g enogeu upisne politike sa zahtjevima
tr2igta rada?

• Da Ii su Vlada Crne Gore ili resorno ministarstvo imali na raspolaganju analizu broja
studenata na drlavnom univerzitetu koji zbog jednog iii dva nepololena ispita sa
osnovnih studija nisu uspjeli da upigu specijalistieke studije, prilikom donogenja
odluke o odbijanju amandmana Kluba poslanika SNP-a na Predlog zakona o visokom
obrazovanju? Da li diplomu sa osnovnih studija smatrate zaista relevantnom na
trZigtu rada ih je ona jo g uvijek dokument koji najeegte sluZ1 samo za upis na
specijalistieke studije?

• Smatrate II da jedinstvena pravila studiranja treba da vaie jednako za sve fakultete u
Crnoj Gori iii da treba zadrZati trenutni model kod kojeg se pravila razlikuju od
fakulteta do fakulteta i od profesora do profesora, eime se studenti guraju sa
drZavnom na privatne fakultete, a drZavni univerzitet polako gubi status koji je
oduvijek imao - da je temeljni hram znanja u Crnoj Gori.



ODGOVOR
Pogtovana poslanice Jonica,

2elim na poeetku da izrazim zadovoljstvo zbog Va geg podsjeeanja na punu posveeenost SNP
Crnoj Cori i rje gavanju iivotnih problema gradana. Posebno cijenim Vag stay o spremnosti
da nudite bolja rje genja, i da nijeste tu samo da kritikujete.

Hvala Yam to ste u torn kontekstu podsjetili i na ekspoze prilikom izbora ove Vlade. Zaista
mislim da je Vlada otvorena za svaki konstruktivan predlog od opgteg interesa koji je
kompatibilan sa matienim tokom aktuelne driavne politike usredsredene na ekonomski i
demokratski razvoj u interesu unapredenja iivotnog standarda gradana. .Sto se skupgtinske
vetine tide, u crnogorskom slueaju, kao to ste i sami svjedoci, ona se pokazala kao
promjenljiva kategorija. I po mom sudu, nerijetko, polazeei od toga ko je predlagae, a ne gta
je predloiio. Tako je, ne jednom, i DPS ostajala u manjini. Istina, respektujemo i drugaeije
primjere sa vetinom kojoj je doprinosila i partija u eijem ste Vi vrhu, poeev od usvajanja
ustavnih amandmana, pa do izbora VDT.

to se tide Vageg pitanja, podsjetio bih da je Crna Gora jo g septembra 2003. godine pristupila
Bolonjskoj deklaraciji, kao zajedniekom dokumentu kojeg su evropski ministri obrazovanja
potpisali juna 1999. godine. U skladu sa Zakonom o visokom obrazovanju koji je Skupgtina
Crne Gore usvojila te oktobra 2003, poeev od gkolske 2004/2005. godine nastava se na svim
ustanovama visokog obrazovanja u Crnoj Gori, realizuje u skladu sa principima Bolonjske
deklaracije.

Ocjene o implementaciji Bolonjske Deklaracije prezentuju se na ministarskim
konferencijama. Na posljednjoj konferenciji o visokom obrazovanju, koja je odriana u martu
2012. godine, u Bukure gtu, nakon sprovedene evaluacije, Crna Gora je bitno unaprijedila
ocjenu i od mogueih 45 dobila 35 bodova. Crna Gora je na osnovu ove ocjene rangirana
ispred Slovenije, Srbije, BiH, Albanije i Bugarske. govorim o zemljama Jugoistoeene Evrope.
lpak, ova relativno dobra ocjena ne smije nas zavarati da smo ostvarili najva±nije ciljeve. To
je sfera u kojoj su potrebne stalne inovacije i prilagoclavanja dru gtvenim potrebama i novim
izazovima.

Na osnovu relevantnih podataka, moie se zakljueiti da je primjena Bolonjskog sistema
obrazovanja na nivou Evrope, au i i u Crnoj Gori donijela poveeanje broja visokogkolaca,
poveeanu prolaznost kod studenata, kao i veal mobilnost i studenata i akademskog osoblja.
Posebno vaian doprinos Bolonjskog sistema je moguenost uporedivosti - "prepoznavanja"
steeenih diploma. lpak, ono to kao rezultat u primjeni Bolonjskog sistema obrazovanja jog
uvijek izostaje, kako generalno u Evropi, tako razumljivo i u Crnoj Gori, jeste vidan napredak
u kvalitetu obrazovanja. Posebno u prilagodavanju znanja i vje gtina potrebama tr2igta.

To je za Vladu jedan od najvaThijih zadataka. Od ispunjenja ovog cilja ee zavisiti prilike i
ganse koje ee mladi ljudi imati u takmieenju na sve konkurentnijem trffltu rada. Od toga ee
zavisiti produktivnost nage ekonomije, a time i ekonomski razvoj, kvalitet driavne
administracije. U krajnjem, zavisiee kvalitet 2ivota na gih gradana.



S' ta radimo na torn planu? U skladu sa Bolonjskim sistemom, u cilju unapredenja kvaliteta
visokog obrazovanja, po prvi put u Crnoj Gori sproveli smo eksternu evaluaciju
visokogkolskih ustanova i to od strane eminentne institucije za obezbjedenje kvaliteta
Evropske asocijacije univerziteta - Agencije za obezbjeclenje kvaliteta. Pojedinaeni izvjestaji
su zavrgeni i javno su dostupni, a sistemski izvje gtaj oeekujemo uskoro.

U skladu sa novim Zakonom o visokom obrazovanju, eksternu evaluaciju u toku
reakreditacije ee sprovoditi iskljueivo renomirana inostrana agencija. Ustanova ee biti u
obavezi da sve preporuke iz Izvjestaja o eksternoj evaluaciji implementira kroz akcione
planove, koje ee dostavljati Savjetu za visoko obrazovanje. Time ee se izbjeei sumnje u
(re)akredacioni proces, a visokoobrazovne institucije, njihov kvalitet i programi ee biti
uporedivi sa medunarodnim. Istovremeno, svaka visokoobrazovna ustanova je u obavezi da
ima uspostavljen sistem interne evaluacije. Dio interne evaluacije su i redovne ankete
studenata o kvalitetu nastave.

Sagledavajuei probleme neusagla genosti znanja i vje gtina sa potrebama triigta, Vlada je
uoeila i nedostatnosti upisne politike. lako je 2012. usvojena nova upisna politika ona jog
uvijek nije dovoljno usagla gena sa potrebama trZi gta. Ueinjeni su prvi koraci kojima se
mijenja sistem all u torn segmentu preostaje ozbiljan posao. Zato je u skladu sa novim
Zakonom o visokom obrazovanju po prvi put propisana obaveza da ustanove visokog
obrazovanja najmanje jednom u 5 godina vr ge istrailvanje triigta rada, kako hi kvalitetnije
koncipirali studijske programe i upisnu politiku. Takode, novim zakonom sve ustanove
visokog obrazovanja se obavezuju da obezbijede studentima sticanje praktienih znanja,
vjegtina i kompetencija u laboratorijama, iii praksom kod poslodavca, za nesmetano
ukljueivanje na trite rada.

U ovoj godini Vlada je usvojila i Studiju o potrebama trZi gta rada, uradenu na osnovu
Istra±ivanja o percepciji poslodavaca o relevantnosti visokog obrazovanja u Crnoj Gori, koje
je obuhvatilo 600 poslodavaca. lako je istraZivanje pokazalo da je kvalitet visokog
obrazovanja u Crnoj Gori na zadovoljavajutem nivou da se studenti koji visoko obrazovanje
stieu na crnogorskim ustanovama smatraju kompetentnim za obavljanje posla, potrebno je
dodatno unaprijediti saradnju izmedu ustanova visokog obrazovanja i poslodavaca kako hi
se definisala potrebna znanja i vje gtine koje traZi crnogorsko trite rada.

Kao odgovor na problem visoke nezaposlenosti mladih i dijelom kao odgovor na problem
nedostatnih znanja i vjegtina koje su student! stekli, Vlada je usvojila i nastavlja da
promovi ge projekat zapogljavanja-radne prakse za svr gene studente. Kroz ovaj Program svi
diplomirani studenti dobijaju priliku da se strueno osposobe za samostalno obavljanje
poslova u svojoj struci i nakon 9 mjeseci polaiu strueni ispit. Ove godine za uee gee u
Programu prijavilo se preko 1.320 poslodavaca, od eega je 1.173 iz privatnog sektora, koji
su tra2ili preko 6.840 korisnika za zavrgenim osnovnim studijama. Prema posljednjim
podacima Zavoda za zapo gljavanje na evidenciji je bib o oko 3.570 diplomiranih studenata
bez radnog iskustva.

U dijelu pitanja o pravima studenata koji zbog nepololenih ispita na drZavnom univerzitetu
nijesu uspjeli da se upigu na postiplomske studije, odgovor je da student stiee pravo upisa u
naredni ciklus studija tek nakon zavr g etka prethodnog ciklusa, to se potvrcluje obrazovnom
ispravom. Rezultati istra2ivanja uporedne prakse potvrduju da su predlo±'ena zakonska



•	 It

rjegenja u potpunoj saglasnosti sa rje genjima koja vaie u zemljama Regiona i gire. Dakle, bez
obzira na dobru namjeru iii potrebu da se izade u susret studentima koji nijesu ostvarili
pravo upisa, a vjerujem da takvu potrebu i takvu dobru namjeru dijelimo svi koji sjedimo u
ovom domu, nije logieno niti u skladu sa najboljom praksom, za koju se vjerujem svi
zalaiemo, da se studentima omoguei upis narednog ciklusa obrazovanja prije nego to
zavrge prethodni.

Po pitanju relevantnosti diploma, podsjetam da student zavr getkom prvog ciklusa
obrazovanja stiee "Beeelor" diplomu, koja potvrduje da je to lice steklo odredena znanja i
vjegtine kojima moie da konkurige na trli gtu rada. lz dodatka diplome, koji je sastavni dio
diplome, jasno se vidi gta nosilac diplome mole da radi. Program struenog osposobljavanja
lica sa steeenim visokim obrazovanjem, je najbolja potvrda da su nosioci Beeelor diploma
prepoznati i traieni na trii gtu rada.

Zakon o visokom obrazovanju ureduje i pitanja koja se odnose na primjenu pravila
studiranja u skladu sa Bolonjskom deklaracijom, odnosno Evropskim sistemom prenosa
kredita, s tim to je ustanova autonomna u kreiranju i realizaciji studijskih programa,
odnosno da, izmedu ostalog, odreduje metode nastave i provjere znanja studenata u
zavisnosti od tipa programa. Novim zakonom, poglavljima IX I X, utvrdena su jedinstvena
pravila studiranja na svim ustanovama, kao i ista prava za sve studente. Zakonom su,
izmedu ostalog, uredeni organizacija studija i organizacija nastave, pravila studija,
ocjenjivanje, ispiti i ispitni rokovi, prigovor, upis na ustanove, promjena naeina finansiranja
studenata, cjeloiivotno ueenje, kao i prava iz studentskog standarda.

Kroz definisanje istih pravila studiranja za sve, bez obzira da li se radi o privatnim
drlavnim ustanovama, i "kroz" Zakon u eijem fokusu je student jasno je da driava ne daje
niti privilegovani niti diskriminatorni status bibo kojoj ustanovi visokog obrazovanja. Inaee,
vjerujem kao i Vi i oeekujem da oe dr2avni univerzitet nastaviti da temelji status "hrama
znanja u Crnoj Gori", kako zbog svoje buduenosti tako i zbog buduenosti Crne Gore.

Hvala na pa'inji!
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